
3 3355 ســال دوازدهــم | شــماره   رویدادســه شــنبه  |  30 اردیبهشــت 1404
w w w . s h a h r v a n d - n e w s p a p e r . i r

بلوغ  نشانه  تهران  گفت وگوی  مجمع 
است؛  پیشران«  »همسایگی  راهبرد 
رویکردی که تهران طی دهه اخیر با توسعه 
شمال  کریدور  دریایی،  و  زمینی  راه های 
ائتلاف هایی چون  – جنوب و عضویت در 
کرده. ترکیب ۲۰۰  شانگهای و بریکس دنبال 
که »چند  از شرق و غرب نشان داد  هیأت 
جانبه گرایی  »چند  جای  به  بودن«  سویه 
ظرفیت  از  ایران  است.  نشسته  لفظی« 
همسایگان خود بهره گرفت تا دیپلماسی را از 
سطح گفتار به کنش اقتصادی – امنیتی ارتقا 
دهد و ابتکار »کمربند ارتباطی خلیج فارس 
کند؛  تا آسیای میانه« را به میهمانان ارائه 
که می تواند سهم بازرگانی منطقه را  طرحی 
در تجارت جهانی تا ۲۰ درصد افزایش دهد. 
بدین ترتیب، تهران از یک میزبان کنفرانسی 
تشریفاتی فراتر رفت و به معماری بدل شد که 
پیشران پروژه های مشترک ترانزیتی و انرژی 

در خشکی و دریا شده است.
در حاشیه نشست، وزیران حمل ونقل 
ایران، قطر و روسیه توافقنامه سه جانبه ای 
برای تسهیل عبور کالا در بندر شهید رجایی 
امضا کردند؛ توافقی که عصر همان روز به تیتر 
اصلی رسانه های منطقه تبدیل شد و پیام 
روشنی به سرمایه گذاران فرامنطقه ای ارسال 
کرد: تهران دیگر صرفاً یک گذرگاه اضطراری 
نیست، بلکه »گره اتصال« طرح های عظیم 

شرق – غرب است.

 امنیت بومی؛ نه نسخه وارداتی
افغانستانِ  اشغال شده،  عراقِ  تجربه 
که  کرده  اثبات  پساناتو  لیبی  و  بادرفته  بر 
نسخه های غربی، امنیت نمی آفرینند، بلکه 
طولانی تر  را  فرسایشی  جنگ های  زنجیره 
دفاعی  حوزه  متفکرانِ  تهران،  در  می کنند. 
یک  روی  هند  و  عربستان  عمان،  ایران،  از 
نکته اتفاق نظر داشتند: »امنیت پایدار باید 
بومی، درون زا و همه شمول باشد.« بر همین 
مبنا، تهران چهار محور همکاری دریامحور 
مشترک  ناوگان  تشکیل  داد:  پیشنهاد  را 
هشدار  مرکز   ، هرمز تنگه  در  دریایی  گشت 
سریع حوادث زیست محیطی خلیج فارس، 
و  منطقه  طبیعی  بلایای  بیمه  صندوق 
دبیرخانه دائمی امنیت دریایی که سالانه در 
کشورهای ساحلی تشکیل  از  پایتخت یکی 

جلسه کند.
»پلیسی  الگوی  پیشنهادی،  بسته  این 
توسط  استراتژیک  آبراه های  کردن« 
قدرت های فرامنطقه ای را به چالش می کشد. 
مهمانان اروپایی که به تازگی شاهد حملات 
باری شان  کشتی های  به  کنده  پرا پهپادی 
در دریای سرخ بوده اند، برای نخستین بار 
پذیرفتند که »راه حل نظامی خارجی« مسیر 
بن بست است و امنیت واقعی از گفت وگوی 
می گذرد.  ساحلی  بازیگران  مستقیم 
حضور  نفی  جای  به  تهران  بدین ترتیب، 
، ابتکار جایگزین ارائه کرد؛  غرب صرفاً با شعار

بازیگران  همه  مشارکت  امکان  که  ابتکاری 
فراهم  بیرونی  قدرت  یک  سلطه  بدون  را 

می سازد.

 فروپاشی روایت تحریم و تهدید
کثری« کاخ سفید، بارها  کارزار »فشار حدا
با تبلیغ »ایران منزوی« سعی داشت کشورها 
را از همکاری با تهران بترساند. اما حضور ده ها 
ایران،  پایتخت  قلب  در  وزیر  معاون  و  وزیر 
خلاف آن روایت را نمایش داد. وزیر اقتصاد 
»تهران  گفت:  خود  سخنان  در  اندونزی 
فعال  صلح  دیپلماسی  در  که  همان قدر 
است، در بازکردن مسیر تجارت حامی منافع 
مقابل  دقیقاً  موضع،  این  است.«  مشترک 
ایران«  »انزوای  درباره  رسانه ای  ادعاهای 
اطمینان  نیز  سکه  دیگر  طرف  گرفت.  قرار 
کشورها به ماهیت صرفاً دفاعی برنامه موشکی 
ایران بود. رئیس هیأت مالزی ضمن بازدید 
حاشیه  در  فضایی  دستاوردهای  غرفه  از 
لامپور آماده استفاده  مجمع، اعلام کرد کوالا
برای  ایران  ماهواره  پرتاب  پایگاه های  از 
پروژه های سنجش از دور است؛ جمله ای که 
گزیر کرد بپذیرند »تحریم  رسانه های غربی را نا

فضایی« عملاً با شکست مواجه شده.
ایران همچنین از فرصت حضور بانکداران 
کرد تا مکانیزم تهاتر انرژی  آسیایی استفاده 
با محصولات پیشرفته الکترونیکی را مطرح 
کند؛ طرحی که ارزش مبادله آن تا سال ۲۰۲۷ 

می تواند به هشت میلیارد دلار برسد و نیاز به 
سامانه های مالی دلاری را به حداقل برساند. 
که روایت »تحریم  این همان نقطه ای است 
فلج کننده« واشنگتن با دیوار واقعیت برخورد 

می کند.

 فلسطین؛ محور همگرایی نوین
وقتی نماینده ویژه سازمان ملل، سخنرانی 
خود را با ذکر نام »الأطفال تحت الأنقاض« آغاز 
کرد، سالن یکپارچه سکوت شد. مجمع تهران 
ک داشت: پایان فاجعه  بر سر یک گزاره اشترا
غزه پیش شرط امنیت خاورمیانه است. وزیر 
خارجه آفریقای جنوبی پیشنهاد کرد صندوق 
مشترکی برای بازسازی بیمارستان های ویران 
غزه زیرنظر سازمان همکاری اسلامی ایجاد 
شود و امارات متعهد شد نخستین قسط ۱۵۰ 

میلیون دلاری آن را تا تابستان پرداخت کند.
تشکیل  برای  عراقی  هیأت  همزمان، 
»اتحادیه رسانه های حامی فلسطین« اعلام 
آمادگی کرد؛ اتحادیه ای که قرار است شبکه ای 
از ۱۲۰ کانال و خبرگزاری را در ۲۳ کشور به هم 
متصل کند و با تولید محتوا به ۶ زبان اصلی 
جهان، روایت صهیونیستی مسلط بر فضای 
مجازی را خنثی سازد. این همگرایی رسانه ای 
صهیونیستی  رژیم  می دهد  نشان  مالی،  و 
روبه رو است: فشار  از فشار  تازه ای  با شکل 
جامعه مدنی جهانی که تهران تلاش دارد آن 

را ساماندهی کند.

»اسماعیل بقائی« سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
سؤالات  به  خود  هفتگی  خبری  نشست  در  ایران  اسلامی 

خبرنگاران پاسخ داد.

هیچ اقدام ناحق و غیردوستانه ای را بی پاسخ نمی گذاریم
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در 
پاسخ به سؤالی در مورد تهدید مقامات تروئیکای اروپایی 
علیه ایران برای استفاده از مکانیزم ماشه گفت: ما هیچ اقدام 
ناحق و غیردوستانه ای را بی پاسخ نمی گذاریم و فکر می کنیم 
که هیچ دلیل قانونی و منطقی برای استفاده از مکانیزم ماشه 

وجود ندارد.

کراتی دشوار  مواضع آمریکایی ها کار را برای هر روند مذا
می کند

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره تغییر مواضع آمریکا 
گفت: در رابطه با تغییر مواضع طرف های  کرات  پس از مذا
تشبیه  ماروپله  بازی  به  را  موضوع  این  ظریفی  آمریکایی، 
کراتی  کرد: ما هر وقت که یک جلسه مذا می کرد.وی تصریح 
داریم احساس می کنیم پیشرفت هایی صورت گرفته و حداقل 
که  همین  متأسفانه  اما  می فهمیم،  را  یکدیگر  دیدگاه های 
طرف های آمریکایی به واشنگتن می رسند، مواضع دیگری را 
بیان می کنند و این ایجاد عدم قطعیت متعدد و مکرر کار را برای 
کراتی دشوار و بیش از پیش این شک و شبهه را  هر روند مذا
کراتی  ایجاد می کند که آیا طرف مقابل اساساً در این روند مذا
جدی است؟ این سؤالی است که قاعدتاً طرف های آمریکایی 

باید به آن پاسخ دهند.
هر آنچه از آمریکا دریافت شده به صورت شفاهی بوده است

سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤالی تصریح 
آمریکا دریافت  کنون هیچ پیشنهاد مکتوبی از سوی  کرد: تا

نکرده ایم و هر آنچه دریافت شده به صورت شفاهی بوده است.

وی افزود: در مورد پیشنهادهای شفاهی نیز شما شاهد 
هستید که هر روز به صورت مکرر تغییر داده می شود و این خود 
ایجاد ابهام و سردرگمی بیشتری می کند و این بسیار دشوار است 
کراتی را به پیش ببرید در شرایطی که یک طرف  که یک پروسه مذا
کراتی برخوردار نیست. مطلقاً از ثبات قدم در بیان مواضع مذا
کرات از سوی طرف  بقائی گفت: مواضع مطرح شده در میز مذا
مقابل در خیلی موارد با اظهارنظر های رسانه ای متفاوت و 
حتی متناقض بوده است و این موضوع، پیشبرد کار را با مشکل 
ایجاد می کند. من خودم مطمئن نیستم که آیا سیاستمداران 
که چنین تغییراتی در  آمریکایی متوجه این موضوع هستند 
کراتی آنها  بیان مواضع به چه میزان زیادی به جایگاه و اعتبار مذا

ضربه می زند یا نه؟

کرات غیرمستقیم ایران و  هنوز زمان و مکان دور بعدی مذا
آمریکا مشخص نشده است

کید کرد  سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران تأ
کرات غیرمستقیم  تا این لحظه هنوز زمان و مکان دور بعدی مذا

ایران و آمریکا مشخص نشده است.

به دنبال  گفتیم  آمریکا  به  کلی  اصل  یک  به عنوان 
تسلیحاتی سازی برنامه هسته ای خود نیستیم

بقائی همچنین در مورد پیشنهادهای ایران به آمریکا در 
کرات گفت: راجع به پیشنهادهای ما، به عنوان یک  جریان مذا
اصل کلی گفتیم که به دنبال تسلیحاتی سازی برنامه هسته ای 
خود نیستیم و برای اینکه به صورت شفاف ایجاد اعتماد کنیم، 
حاضر به پذیرش میزان زیادی از بازرسی ها حتی فراتر از معاهده 
عدم اشاعه و موافقتنامه های پادمانی در دوره حیات برجام 
شدیم؛ البته برجام به عنوان سند ملزم به قطعنامه شورای 
کان زنده است، اما ما بنا به حقی که  امنیت سازمان ملل کما
گزیر شدیم  طبق برجام به ما داده شده بود، بعد از خروج آمریکا نا

گر  که بخشی از تعهدات خود را اجرا نکنیم، در ادامه هم گفتیم ا
هدف، قصد و نیت ادعای طرف مقابل، صادقانه واقعاً این باشد 
که ایران به بمب دسترسی پیدا نکند، با توجه به اینکه برنامه 
هسته ای ما صلح آمیز بماند و در این تردیدی نداریم ، امری 
قابل محقق است.وی ادامه داد: ما گفتیم در این زمینه آماده 
همکاری هستیم و موضوعی است که به نوعی، تحصیل حاصل 
هست و در این زمینه حاضریم سازوکارها و تدابیر مختلف را با 
نظارت و همکاری آژانس بین المللی انرژی اتمی اتخاذ کنیم، 
برای اینکه نشان دهیم برنامه هسته ای ما به هیچ عنوان به 

سمت تسلیحاتی شدن نخواهد رفت.
گر قصد و نیت طرف مقابل که به تدریج  بقائی ادامه داد: اما ا
با نشانه هایی که می بینیم در حال روشن شدن است، این باشد 
که صنعت هسته ای ایران را تعطیل و غنی سازی را متوقف کند، 

این یک بحثی است که اصلا صورت مسئله را عوض می کند.

که از ایران بخواهیم  غنی سازی یک امر فانتزی نیست 
متوقف یا تعلیق کند

وی همچنین در پاسخ به سؤال دیگری در ارتباط با موضوع 
کرد: موضوع غنی سازی ، به عنوان  کید  غنی سازی در ایران تأ
بخشی از چرخه طبیعی هسته صنعت هسته ای جمهوری 
کره نیست. غنی سازی  اسلامی ایران، به هیچ عنوان قابل مذا

یک امر فانتزی نیست که از ایران بخواهیم متوقف یا تعلیق کند.
کرد:  تصریح  زمینه  این  در  خارجه  وزارت  سخنگوی 
غنی سازی یک فناوری و یک نیاز است برای اطمینان از اینکه 
صنعت هسته ای ایران بدون وقفه به کار خود ادامه خواهد داد 
و نتیجه دهه ها زحمت و تلاش و خون دانشمندان هسته ای 
ماست؛ بنابراین هم حقی است که ایران، طبق معاهده منع 
اشاعه، از آن برخوردار است و هم حاصل زحمت دانشمندان 
ایرانی است که به هیچ عنوان نمی شود از آن گذشت، لذا موضع 

ما در این زمینه خیلی روشن و صریح بیان شده است.

رئیس قوه قضاییه:

یکی از دلایل وقوع و گسترش آتش بندر شهید رجایی 
بی انضباطی در چینش محموله ها بود

نشست  در  اژه ای  محسنی  غلامحسین  والمسلمین  حجت الاسلام 
، گفت:  این موضوع  کید بر مقوله انضباط در امور شورای عالی قوه قضاییه، با تأ
بسیار مهم و حساسی است که به هیچ وجه نباید مورد غفلت قرار گیرد؛ غفلت 
از این مؤلفه، خسارتی نظیر حادثه بندر شهید رجایی را به بار می آورد و باید 
، بی انضباطی  توجه داشت که یکی از دلایل وقوع و گسترش آتش در بندر مزبور

در چینش محموله ها در محوطه مربوطه بود.
رئیس دستگاه قضا، با اشاره به سفر استانی اخیر هیأت عالی قضایی به استان 
، گفت: در جریان سفر استانی اخیر هیأت  مازندران و دستاوردهای این سفر
عالی قضایی به استان مازندران، وضعیت بنادر امیرآباد و نوشهر که حدود ۲ 
سال پیش، بازدیدی را از آنها داشتم، مورد بررسی و مداقه قرار گرفت؛ حسب 
گزارش دریافتی، وضعیت این بنادر در نتیجه اصلاح رویه های غلط و ناصواب 
گذشته، به طرز محسوسی، بهبود و ارتقا یافته و مشکل رسوب و فاسد شدن 

کالاها و محموله ها در این بنادر برطرف شده است.
محسنی اژه ای افزود: طبق اعلام مستندِ مسئولان ذیربط، پس از آن بازدیدِ 
، هیچ کالا و محموله ای بدون ثبت سفارش وارد بنادر  ۲ سال پیش تا به امروز
مزبور نشده است. این رویه باید استمرار یابد و نباید غفلت کنیم و اجازه دهیم 

که وضعیت بنادر مازندران مجدد به حالت سابق بازگردد.

سرلشکر باقری اعلام کرد
افزایش ۵ برابری توان رهگیری و انهدام 

پرنده های دشمن
سردار سرلشکر محمدباقری در نشست عالی عملیات قرارگاه مشترک پدافند 
هوایی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای خدمت به ویژه شهید آیت الله 
گفت: این نشست با هدف ارزیابی  سیدابراهیم رئیسی و همراهان ایشان 
پیشرفت های پدافند هوایی و آمادگی نیروی پدافند هوایی ارتش، نیروی 
هوافضای سپاه و قرارگاه مشترک پدافند هوایی حضرت خاتم الانبیاء)ص( 
برگزار شد و امروز شاهد ارتقای چشمگیر توان و آمادگی پدافند هوایی کشور 
هستیم.وی افزود: در بخش هایی ما نسبت به سال گذشته تا ۵ برابر افزایش 
سامانه های راداری و مراقبتی، کشف و شناسایی تحرکات بیگانه را داشته ایم 
و توانمندی های پدافند هوایی در سامانه های اجرای آتش در رهگیری و در 

انهدام پرنده های متجاوز بعضاً ۲ تا ۳ برابر ارتقاء داشته است.
کید بر اینکه در حوزه شناسایی  رئیس ستادکل نیروهای مسلح جمهوری با تأ
آسیب ها و رفع نقاط ضعف اقدامات بسیار بزرگی انجام شده است، گفت: 
ماموریت  انجام  مشغول  کارآمد  به طور  کنترل  فرماندهی  سامانه های 
هستند. فضای کشور دائماً در حال رصد است و نیروهای مسلح در آمادگی 
صد درصدی به سرمی برند.سرلشکر باقری تصریح کرد: همرزمان ما در پدافند 
هوایی کشور به طور شبانه روز فضای کشور را در کنترل دارند و با تمرین ها و 
رزمایش های مکرر خود را برای هر وضعیت محتملی آماده می کنند.وی افزود: 
کشور ما  که تجاوز به فضای  بدخواهان ملت ایران و دشمنان باید بدانند 
آسیب های فراوانی را برای آنها به همراه خواهد داشت و قطعاً هزینه های آنها 
از نتایجی که انتظار دارند بسیار بالاتر خواهد بود.رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی ایران گفت: با توجه به افزایش چندبرابری میزان 
سرمایه گذاری برای تقویت پدافند هوایی در نیروهای مسلح، به مرور این 

توانمندی ها ارتقای چشمگیری خواهد داشت.
 

وزیر ارتباطات در نشست هوش مصنوعی در مجلس:
هوش مصنوعی معادلات اقتصادی، سیاسی و 

اجتماعی را تغییر می دهد
سید ستار هاشمی در نشست »هوش مصنوعی« در مجلس شورای اسلامی 
که با حضور محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی، اعضای اتاق 
بازرگانی ایران، شرکت های دانش بنیان و جمعی از نمایندگان مجلس در تالار 
کید بر اهمیت راهبردی هوش مصنوعی  شهید مدرس مجلس برگزار شد، با تأ
گفت: زندگی بشر به دو دوره پیش و پس از هوش مصنوعی تقسیم می شود؛ 
که این فناوری صرفاً یک ابزار فناورانه نیست، بلکه بسیاری از معادلات در  چرا

حوزه های مختلف اقتصادی، سیاسی و اجتماعی را تغییر می دهد.
وی با اشاره به ورود جوامع به مرحله شخصی سازی اطلاعات، افزود: هوش 
مصنوعی به ما امکان می دهد خدمات را متناسب با نیازهای هر فرد طراحی 

کنیم؛ به شرط آنکه داده های مرتبط به درستی جمع آوری و تحلیل شوند.
کید کرد و  هاشمی همچنین بر ضرورت تدوین قوانین پایدار در این حوزه تأ
گفت: ثبات در مقررات، زمینه ساز اعتماد و مشارکت فعال بخش خصوصی 
در توسعه هوش مصنوعی است. در عین حال، خود این فناوری می تواند به 

مدیریت حجم قوانین و پیش بینی آثار مقررات گذاری کمک کند.
وزیر ارتباطات با اشاره به سهم پایین اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص 
کید کرد: برای ارتقای جایگاه ایران در اقتصاد دیجیتال، نیاز  داخلی کشور تأ
به سرمایه گذاری ۲۵ تا ۳۰ میلیارد دلاری داریم؛ این هدف فقط با ایجاد انگیزه و 

جلب مشارکت بخش خصوصی محقق خواهد شد.

دبیر شورای عالی امنیت ملی:
کستان اجازه نخواهند داد آرامش منطقه   ایران و پا

بازیچه دشمنان شود
کبر احمدیان در تماس تلفنی با محمد عاصم ملک مشاور امنیت ملی  علی ا
کید بر اهمیت ویژه همکاریهای سیاسی، اقتصادی و امنیتی  کستان با تأ پا
کستان، گفت: دو کشور بر ارتقای این همکاریها اهتمام دارند. ایران و پا
احمدیان در این گفت وگو با تبریک انتصاب عاصم ملک به عنوان مشاور 
کشور همسایه بر امنیت  کستان اظهار داشت: دو  امنیت ملی دولت پا
مرزهای مشترک و مقابله با تروریسم متعهد هستند و اجازه نخواهند داد 
آرامش مردم منطقه بازیچه دشمنان شود.دبیر شورای عالی امنیت ملی 
کید کرد: همکاری های دو کشور به سود منافع و امنیت منطقه  کشورمان تأ
است و این همکاری ها با قوت ادامه خواهد یافت.در این گفت وگو آخرین 

تحولات منطقه و روابط دو کشور مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
عاصم ملک نیز در این گفت وگو با تقدیر از نقش مثبت جمهوری اسلامی 
ابعاد سیاسی  روابط  برای توسعه  کشورش  آمادگی  از  ایران در منطقه، 

امنیتی و اجتماعی خبر داد.

 گفت وگوی تهران؛ شتاب دهنده نظم نوین منطقه 

 سخنگوی وزارت خارجه ایران: 

غنی سازی یک امر فانتزی نیست که بخواهیم آن را متوقف کنیم

میز خبر

وقتی نماینده ویژه 
سازمان ملل، سخنرانی 

خود را با ذکر نام 
»الأطفال تحت الأنقاض« 

آغاز کرد، سالن یکپارچه 
سکوت شد. مجمع 

تهران بر سر یک گزاره 
اشتراک داشت: پایان 

فاجعه غزه پیش شرط 
امنیت خاورمیانه است

مدیر مسئول  سر دبیر ورود به تصحیح  ?????????? نام صفحه آرا


